
Hollóházán ismét mozog a föld
A polgármester szerint a végleges megoldás csak állami pénzből finanszírozható

Miskolciak
gyárvásárlása
Romániában

Másfél évvel azt követően, hogy a ro-
mániai Bistricában 67 százalékos több-
ségi tulajdonnal termékei forgalmazá-
sára vegyes vállalatot alapított a mis-
kolci Fux Kft., most egy ottani csődbe
ment cég telephelyét kívánja megvenni
a cég. Barkóczi István ügyvezető sze-
rint elsősorban az olcsóbb alapanyag és
munkabér miatt fontolgatják a gyárvá-
sárlást.

A hat évvel ezelőtt alakult és jelenleg
kevesebb mint hatvan embert foglal-
koztató miskolci társaság az elmúlt év-
ben 1,3 milliárd forint árbevétel mellett
120 millió forint nyereséget ért el. Az
árbevétel 50 százalékkal, az eredmény
pedig csaknem 100 százalékkal haladta
meg az 1997-es évit. Az alapítás évé-
ben, 1992-ben mindössze 30 millió fo-
rint értékben gyártott a Fux, főleg eme-
lőköteleket.

A cég egyébként ma már a hazai
áramszolgáltató cégek alumínium alap-
anyagú távvezetékigényének 80 száza-
lékát biztosítja, emellett pedig jelentős
piaci részesedéssel bír a sodrony- és a
hagyományos acél, illetve végtelenített
poliészter alapanyagú emelőkötélgyár-
tása, valamint a szigetelt légvezeték
gyártás területén. Újabban alacsony
karbontartalmú speciális huzalokat is
készítenek, a napokban pedig a finn
Nokia konszern kábelgyártó iparága
választotta magyarországi képviselőjé-
vé a miskolci társaságot, amely a drót-
gyártásban működő vállalkozások kö-
zül elsőként szerezte meg az ISO 9001-
es minőségbiztosítási tanúsítványt.

Barkóczi István szerint a romániai
gyárvásárlás jó befektetésnek ígérke-
zik, bár kétségtelenül bizonyos kocká-
zatot is jelent. A bizonytalan gazdasági
környezet és a folyton változó törvé-
nyek, a mintegy 40 százalékos infláció
visszatartó hatású, ám az olcsó(bb)
munkaerő és az alapanyag, valamint az
ellátatlan román piac ezt ellensúlyoz-
hatja. A tervek szerint a Fux-BMB név-
re elkeresztelt társaság részben acél,
részben pedig alumínium alapanyagú
termékeket gyártana Bistricán.
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Több épületben súlyos károk keletkeztek *. További elmozdulások várhatók

napokban talán ha perceket tölt irodájá-
ban, a falut járja egész nap.

Az eddigi megállapítások szerint a
hegyoldal megcsúszását az okozta, hogy
a tavaszi gyors olvadás miatt soha nem
tapasztalt mennyiségű víz jutott a 10—17
méter mélységben lévő vízzáró agyag és
a közegréteg közé. A két nem homogén
réteg megcsúszott egymáson. Most,
hogy az agyag szárad, zsugorodik, a
hegyoldal tovább csúszik, bár a márciu-
sihoz képest lényegesen lassabban.

Jelenleg a Keviterv szakemberei mé-
rik fel a helyzetet, készítik a terveket.
Smuczer Miklós úgy véli, ha a védeke-
zésre. a kárelhárításra rendelkezésükre
állna a pénzügyi segítség, akkor talán
már ebben az évben megnyugtatóan
rendeződhet a hegyközi település sorsa.

Illésy Sándor

Sokak szerint a bajok gyökere a hetve-
nes évek végére, a nyolcvanas évek ele-
jére vezethető vissza. Ekkor kezdték ki-
vágni a hegytetőn és a hegyoldalban a fá-
kat, amelyek gyökere megfogta a földet.

Az utakon, a házfalakon még most is
óriási repedések, az ajtók, ablakok több
helyen továbbra sem zárhatók. A kocs-
mában. az utcákon még most is, és ki
tudja meddig a földcsúszás a beszédté-
ma. Március elején tizenhat ház hetven
lakóját'költöztették ki, tizennégybe az-
óta visszahurcolkodtak az emberek, a
két leginkább sérült épületet életveszé-
lyessé nyilvánították. Mindez komoly
megrázkódtatást okozott az érintet-
teknek.

— Gondoskodunk az ott élők elhelye-
zéséről, bár ez sem lesz könnyű - ma-
gyarázza a polgármester, aki ezekben a

Jószerével egy percnyi nyugalom sincs
Hollóházán azóta, hogy március elején
a nagy mennyiségű hó hirtelen olvadá-
sa és az esőzések miatt megindult a te-
lepülés fölötti hegyoldal. A föld ha nem
is ugyanúgy, de azóta is folyamatosan
mozog. Két családi házból végleg ki
kellett költöztetni a lakókat.

- Azt nem mondhatom, hogy ma-
gunkra maradtunk, hiszen kis túlzással
a fél ország megmozdult, hogy segít-
sen. Kaptunk pénzt a vis maior keret-
ből, érkezett segítség Törökbálintról, a
Vöröskereszttől, magánszemélyektől és
cégektől, ám ma már nem vagyunk
olyan érdekesek, mint korábban -
mondja Smuczer Miklós polgármester.

Pedig a segítségre továbbra is szüksé-
günk lenne. Legkevesebb 68 millió fo-
rint kellene a falunak ahhoz, hogy az

eddig végzett munkák ne vesszenek
kárba. És minél hamarabb, mert ha jön
a májusi eső, akkor a baj újból hatvá-
nyozottan jelentkezhet. Szerény számí-
tások szerint legalább 400 millió forint-
tal megnyugtatóan rendeződhet Holló-
háza sorsa.

A településnek, amely - talán nem
nagy túlzás - még most is katasztrófa
sújtotta vidékre hasonlít, nincs és nem
is volt ennyi pénze. A valamivel több
mint 100 millió forintos költségvetést
így is 33 millió forint hiánnyal fogadta
el a képviselő-testület.

A földcsuszamlás végleges megféke-
zéséhez szükséges vízelvezetés csak ál-
lami pénzből finanszírozható - állítja
Smuczer Miklós. Pályázunk, pályá-
zunk, de nem hiszem, hogy ez a járható
út.




